
Referat 

Møde i 

Pårørenderådet – Bo- og Aktivitetstilbud Guldborgsund (BOA) inkl. næstformænd 

Onsdag den 18. September 2024     Kl. 15.30 – 17.30  

(i Rønnehuset, Niels Hemmingsensvej 6, Nykøbing F.) 

Deltagelse: Solveig Rosendal, Jane Sørensen, Hardy Høj, Mette Jensen, Torben Feldskov og Flemming 

Nielsen 

Afbud: Anne-Dorte Hansen 

 

Dagsorden: 

 

1. Godkendelse af dagsorden. 

Referat: 

Godkendt. 

 

2. Frivilligkoordinator Maria Burmeister informerer om brug af frivillige på socialområdet 

Referat: 

Maria Burmeister (MB) delte sine erfaringer som forholdsvis nyansat frivilligkoordinator på 

socialområdet. Maria understøtter bl.a. Huset, der er borgerdrevet. 

Der var en drøftelse om, hvordan de pårørende kan understøtte aktiviteter for borgerne i deres fritid. 

Der opleves forskellige barrierer.  

Her følger forskellige forhold, som blev drøftet: 

• Frivillige skal inviteres ind på botilbuddene med aktiviteter men ikke udføre det arbejde, som de 

fagprofessionelle udfører. 

• Det kan evt. etableres som en forening, hvori der driftes aktiviteter. Her vil det være muligt at 

søge om forskellige fondsmidler. 

• Der er mange måder at være frivillig på. Nogle frivillige kan man lave faste kontinuerlige aftaler 

med,  og andre frivillige der tropper op på dagen som alene er frivillige denne dag. Begge 

indsatser skal vi huske at påskønne. 

• Hvis aktiviteter skal gennemføres i botilbuddene, skal borgerne give tilsagn herom, da det er 

deres private hjem. 

• Hvis en pårørende eksempelvis vil i biografen med en borger, kan man sagtens tage en anden 

borger med; blot skal man sikre sig, at der er den fornødne ansvarsforsikring vedr. kørsel i egen 

bil. 

• Der er usikkerhed om regelsættet i forhold til, hvordan man håndterer borgere, som ikke kan 

give et informeret samtykke. 



• Det Tværgående Pårørenderåd har sagt ja til at være med til at udarbejde en handleplan om 

frivillighed til Socialudvalget, jfr. senere punkt på dagsordenen. En del af denne proces kan være 

på en temadag, hvor dette aspekt kan blive drøftet. 

• MB vil fremsende materiale og information omkring foreningsdannelse ligesom mulighed for at 

se det i praksis. 

 

3. Nyt fra administrationen. v/ Flemming 

a. Status siden sidst (info om dødsfald) 

b. Orientering om status på prøvehandling på dagtilbudsområdet 

c. Orientering om IS-katalog (Investerings- og Sparekatalog) 

Referat: 

Ad a) På sidste møde fik Administrationen til opgave at drøfte i lederteamet, hvordan vi i BOA skal 

håndtere information om dødsfald til de øvrige borgere og deres pårørende. 

Dette har nu været drøftet. 

I forhold til selv- og medbestemmelse vil vi som bosted altid respektere ønskerne fra de efterladte. Der 

vil således ske udmelding om dødsfald, hvis de pårørende ønsker dette, ligesom vi vil respektere ikke at 

informere, hvis det er det, som de ønsker. 

I forhold til borgerne, der lever sammen med den afdøde borger vil det være en individuel, konkret 

vurdering, hvordan vi håndterer dette. 

 

Ad b) A-huset, Specialtilbuddet, Transporten og Café Solstrålen er formelt set organiseret som en del af 

BOA, ligesom den beskyttede beskæftigelse og STU er i Støtte & Vejledning Guldborgsund. 

Som prøvehandling er disse tilbud samlet i en enhed, der hedder Beskæftigelse, Aktivitet & Læring 

Guldborgsund (BAL). 

Denne prøvehandling er ved at blive evaluereret. Der er en forventning om, at denne 

organisationsændring bliver permanentgjort.  

Selve organisationsændringen vil i sig selv ikke give anledning til ændringer i forhold til brugerne af 

tilbuddene.  

Ad c) Som en del af budgetprocessen i forhold til det kommunale budget for 2025-2028 skal alle udvalg 

fremlægge besparelsesforslag. 

Dette har Socialudvalget også gjort i form af et investerings- og sparekatalog, også kaldet I/S-katalog 

version 3. Dette katalog indeholder både tiltag, som vil medføre et økonomisk rationale, men også tiltag, 

som indeholder en kvalitetsmæssig forbedring også selvom der ikke er et økonomisk rationale. 

I/S-katalog version 3 er tiltag, som ikke er politisk vedtaget, men alene tiltag, som Socialudvalget har 

besluttet, at administrationen skal arbejde videre med. Tiltagene vil herefter blive kvalificeret yderligere, 

ligesom forskellige høringsorganer, herunder Det Tværgående Pårørenderåd vil blive inddraget i 

forbindelse med den endelige politiske behandling. 

I I/S-katalog version 3 er der en oplistning af allerede gennemførte tiltag, ligesom nye tiltag er med. I 

forhold til BOA er der følgende nye forslag, der omhandler BOA: 



1. Etablering af socialt plejehjem 

Tiltaget skal være målgruppe for borgere, der ellers ville være henvist til almindeligt plejecenter. 

Med tilbuddet vil der kunne etableret et tilbud, der er målrettet borgere, som almindelige 

plejecentre vil have svært ved at rumme, såfremt borgernes psykiatriske diagnoser overskygger 

den somatiske sygdom. 

Tiltaget er forsigtigt skønnet til at give en besparelse på 500.000 kr. i 2027 stigende til en årlig 

besparelse på 1.000.000 kr. fra 2028 og frem. 

 

2. Egenbetaling botilbud – optimering 

Her er der tale om et tiltag, der ikke alene vedrører BOA men borgere på både botilbud i BOA og 

botilbud i regionale, private og andre kommunale tilbud. 

Med tiltaget vil der blive foretaget en gennemgang af beregningspraksis, som har været uens, 

idet der i beregningerne blandt andet indgår skøn.  

Beregningerne vedr. alene borgere i BOA, som bor på §§ 107- og 108 tilbud (d.v.s Lindevang og 

Autismecentret), men ikke borgere på §§ 105/85 tilbud (Parkvej, Bryggen og Syrenvænget). 

Tiltaget er forsigtigt skønnet til at give en ekstraindtægt til kommune på 600.000 kr. årligt fra 

2025. 

 

4. Ny komprimeret udgave af forslag til folder vedr. samarbejde mellem medarbejdere i BOA og 

pårørende (seneste udgave og oprindelige folder udsendt til alle)  

Referat: 

Jfr. drøftelserne på sidste møde, hvor der var opbakning til, at den oprindelige folder med nogle mindre 

ændringer kunne danne baggrund for en egentlig handleplan på området, som skal godkendes endeligt 

af Socialudvalget. 

Til hjemmesiden har kommunens kommunikationsmedarbejder udarbejdet en kortere folder, som blev 

drøftet. 

Det blev aftalt, at den i udgangspunktet får omtalt det væsentlige og vigtige. Der ønskes i den endelige 

version indskrevet et afsnit om borgernes ret til privatliv.  

Den tilpassede folder vil blive fremsendt på mail til pårørenderådets medlemmer og publiceret efter 

godkendelse. 

 

5. Videre arbejde med handleplaner for BOA (pårørendesamarbejdet og som borger i BOA) 

Referat: 

Kommunen har afsat konsulenttimer til at bistå med facilitering af proces til at få udarbejdet forslag til 

handleplaner. En konsulent inviteres med til december-mødet, hvor plan for det videre arbejde vil blive 

drøftet og besluttet. 

 

 

 

 



 

 

6. Nyt fra pårørendegrupperne, herunder hvordan føler næstformændende at pårørendegrupperne 

fungerer 

Referat: 

Bryggen: 

Næstformand fra Bryggen fortæller, at det fungerer som ønsket i den lokale pårørendegruppe. Punkter 

på dagsordenen opleves nærværende og gode i forhold til forhold, der alene vedrører Bryggen. 

Godt med inspiration fra andre lokale pårørendegrupper i forhold til tiltag i pårørendegruppen. Dem der 

sidder i pårørendegruppen har fået et rigtigt godt netværk, hvor gode idéer udveksles. Til næste møde 

vil der deltage en medarbejder. 

Der drøftes brug af robotstøvsugere på fællesarealer. 

Syrenvænget: 

Det kører også godt. Alle pårørende bliver inviteret. Det er svingende fra gang til gang, hvor mange der 

deltager. God oplevelse, at en medarbejder deltog. 

Mad blev drøftet, jfr. nedenstående dagsordenspunkt. 

Til næste års sommerfest vil pårørendegruppen prøve at finde frivillige hjælpere. 

Parkvej: 

Der er ikke valgt en næstformand. Der ønskes møder med flere pårørende. 

 

Forskelle i telefon- og internet-adgange blev generelt drøftet på tværs af de lokale pårørendegrupper. 

Der er forskellige konstruktioner på hvert botilbud. 

 

7. Drøftelse af madordning fra Saxcafé 

Referat: 

Der er fra Bryggen rejst en kritik af maden fra Saxcafé. Det blev anbefalet, at der tages kontakt til 

Saxcafé, der på andre botilbud har været imødekommende over for ønsker til forandringer (mere grønt, 

mere sovs o. lign.). 

Der er positive oplevelser fra Syrenvænget, hvor man efter indkøringsproblemer har gode oplevelser 

med maden fra Saxcafé. 

 

8. Eventuelt, herunder info fra Dialogmøde om handicapområdet i Guldborgsund kommune d. 17/9. 

Referat: 

Handicaprådet i Guldborgsund Kommune havde indkaldt til dialogmøde med henblik på, at 

Handicaprådet skal udarbejde forslag til handleplan på området.  

Der var 30-40 personer, der drøftede forskellige forhold, og gav inspiration til Handicaprådet.  

Det blev tydeligt, at der er mange målgrupper, som Handicaprådet skal være opmærksom på med deres 

forskellige behov. 

I forhold til anmodning om adgang til Borgerportalen er der oplevelse af, at det virker uoverskueligt at 

skulle anmode om adgang. Der afventes, om det bliver bedre i den nye version af Borgerportalen, som 



er undervejs. Hvis det på det tidspunkt stadig er et problem, vil pårørenderådet fremsende feed-back til  

Systemadministrationen i Guldborgsund Kommune. 

Næste møde er aftalt til: 6/12-24 kl. 11.00. 

 


